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Elsorvadóban... 

Meddig romolhat a kataszrotális mérleg? 
„Az országos felmérés 

adatai azt muta t ják , hogy a 
leányhallgatóknál az álló-
és koordinációs képesség, 
az izmok e re je a középis-
kolás szinthez képest csök-
ken. A fiúknál az állóké-
pesség kimértékben, a 
gyorsaság jelentősen csök-
ken. Az izmok ereje stag-
nálást mutat . 

A JATE Testnevelés Tan-
székének oktatói által vég-
zett felmérést az országos 
adatokkal összevetve meg-
állapítható: egyetemünk 
hallgatóinak fizikai képes-
sége az országos átlagot sem 
éri el." 

Fenti sorok az „A testi 
nevelés helyzete a József 
Attila Tudományegyetemen" 
című, 16 gépelt oldalas ösz-
szeáilításból valók. Szerzője 
dr. Heidrich Gáborné, az 
egyetem testnevelés tanszé-
kének vezetője. Amikor ar-
ra kérem, fejtse ki a Sze-
gedi Egyetem olvasóinak is 
az összeállításban foglalta-
kat, szívesen „kötélnek áll", 
de hozzáteszi: mindig föl-
idegesíti a téma említése, 
mer t igen sok anyagot írt 
már eddig különböző fóru-
moknak az egyetemi testne-
velésről, de soha semmi 
nem változott. Kicsit már 
fölöslegednek érzi erről be-
szélni, amikor konkrétan 
tenni kellene v a l a m i t . . . 

Mindig optimista termé-
szet lévén, mégis úgy érez-
tem: amíg nem javulnak a 
dolgok, ú j ra és ú j r a beszél-
ni kell róluk. Még mindig 
sokan vannak ugyanis, akik 
az iskolai testnevelés társa-
dalmilag fontos, meghatáro-
zó jelentőségét nem lát ják. 
Hogy mi a fontossága egy 
egyetemista fizikai teljesítő-
képességének? Kézenfekvő, 
s messzire vezető magyará-
zatot egyaránt sokfélét le-
hetne adni. Talán kiderül e 
beszélgetésből. 

— Milyennek látja az 
egyetemet elkezdő elsőéve-
sek fizikai állapotát a 
JATE-n? — kérdeztem 
Heidrich Gábornét. 

— Közepesnél gyengébb-
nek. Még pontosabban: az 
első évben sem üti meg a 
közepes szintet. — kezdett 
válaszába a tanszékvezető-
nő. — Az idei mérleg pe-
dig még az eddigieknél is 
gyengébb, egyenesen siral-
mas. Még a korábbiakhoz 
képest is erőteljesen romló 
tendenciát muta t az évi fel-
mérésünk. 

— S vajon mi okozza a 
rosszabb eredményeket? . 

— Amióta az iskolákban 
is bevezették az ötnapos 
munkahetet , óriási lett a 
gyerekek leterheltsége, már 
egészen fiatal korukban. 
Nem emlékszem, hogy ne-
künk valamikor is nyolc 
óránk lett volna annak ide-
jén, most viszont nem ri tka 
az általános iskolában. 
Emellett, nagyon kevés idő 

Amikor a világ élvonalá-
hoz képest hanyatlóban lé-
vő magyar élsport gondjai-
ról van szó, sokan hozzá-
teszik: nem kellenek ne-
künk világ-, vagy. olimpiai 
bajnokok, csak a tömegek 
testedzése legyen magas 
szintű. Túl azon, hogy — 
ha nem is mindenáron, de 
— igenis kellenek vi lágbaj-
nokok, olimpiai bajnokok 
ezernyi — itt föl nem so-
rolható — okból, nálunk a 
két dolog — élsport, tömeg-
sport — nem is választható 
szét. Mert az csak bizonyos 
k o r , \ bizonyos körülményei 
között volt lehetséges, hogy 
szinte a semmiből „kinőjön" 
tizenhat olimpiai arany. A 
társadalom, a célok, a mo-
tiváció átalakulása folytán, 
ma már más a cél, s az 
érdek is. A széles alapokon, 
igazán tömeges, és igazán 
eredményes tömegsportra 
épülő magas szint. S az 
eredményességen a tömegek 
esetében nem másodpercet, 

helyezést értek. Hanem jó 
fizikumú, állóképes i f j ak 
tömegét. Akik megfelelő fi-
zikai a lapra a szellem szép 
ruhá j á t is „ ráhúzhat ják" . 
Mert a szellemi — akár 
egyetemeken, akár máshol 
szerzett — befektetés is 
csak így kamatozhat igazán. 
Hogy emellett az egyetemi 
sport is felvirágozhat? Az 
sem véletlen. Mint ahogy 
ezt a sportbéli nagyhatal-
mak példája is mindennél 
fényesebben bizonyítja. S a 
dolog megfordítható. Az sem 
véletlen, hogy a bányászbé-
kával összefüggésben emle-
getett egyetemi testnevelés 
és spor.t mellett a magyar 
élsport egyre inkább néhány 
fanat ikus megszállottjának 
köszönheti létét. 

Cselekedni ugyan máris 
késő, de nem felesleges. 
Sőt, nem cselekedni — 
megbocsáthatatlan vétek. 
Pillanatnyilag talán sokba 
kerül. De mi ez ahhoz ké-
pest, amennyibe kerülni fog 
— ha megrekedünk i t t . . . ? 

ju t a sportra. Aki pedig 
sportol, azokból mind keve-
sebb ju t el az egyetemig, 
fiisz egyre nehezebben ösz-
s/.eegyeztethető a tanulás és 
a sport. Nyilván hozzájárul 
a tendenciához az is, hogy 
sokat veszített a vonzerejé-
ből az élsport, kevesebb a 
példakép. S persze, keve-
sebb a sportért áldozni tu-
dó fiatal, no meg az á l -
dozatkész szülő is. 

— Az imént az egyete-
misták fizikai állapotáról 
szólva azt mondta: már el-
sőben sem üti meg a köze-
pest. Ezek szerint, később 
még rosszabb a helyzet? 

— A felsőbb évfolyamo-
kon még romlik a helyzet. 
Nekünk elsősorban a fizikai 
képességek szinten tar tása 
lenne a célunk, de heti egy 
órában még ez sem lehet-
séges, 

— Milyen mutatók alap-
ján látszik a visszaesés? 

— Mérjük az állóképessé-
get — a Cooper-teszttel — 
a gyorsaságot, a has, kar, 
a gyorsaságot, a has-, kar- , 
hátizom erősségét, a ruga-
nyosságot. Ezek a lapján már 
másodéven látszik a vissza-
esés. A negyed-, ötödéve-
sekről nincsen adatunk, de 
elképzelhető a helyzet, hi-
szen ott már testnevelés 
sincs. A testsúlyadatokból 
is lehet következtetéseket 
levonni. Két változat van 
ugyanis döntően — főleg a 
lányoknál. Vagy elhíznak 
az egyetemi évek végére, 
vagy káros mértékben elso-
ványodnak. 

ket. Másrészt, a tanulással 
járó idegi terheket sem 
bírják, a vizsgaidőszak vé-
gére sokan kikészülnek. S 
az egyetemről kikerülve ez 
a helyzet csak romlik. S 
hogyan fognak így végigáll-
ni, végigbeszélni 45 perce-
ket? Nem beszélve arról, 
hogy nagy részük pedagógus 
lesz, s ha sosem sportoltak, 
a tanítványaiknál is mindig 
utolsó helyre teszik majd a 
kirándulások, a sport jelen-
tőségét. Apropó, kirándulás. 
Rengetegen nem tudnak 
úszni a hallgatók közül. Túl 
azon, hogy emiat t a víz örö-
mei kiesnek az életükből, 
ha ne ad j ' Isten, egy kirán-
duláson fuldoklani kezd egy 
gyerek, ki megy é r t e . . . ? ! 

— Van egyáltalán, aki 
rendszeresen sportol? 

— Kevesen, de vannak. A 
bölcsészkar első három év-
folyamán 21-en, a TTK-n a 
fiútöbbségből adódóan vi-
szonylag nagyobb számban, 
67-en, míg a jogi kar első 
két évfolyamán 30-an. Eb-
ben a számban persze az 
alacsonyabb szintű bajnok-
ságokban szereplő JATE SC 
sportolói, játékosai is benne 
vannak. A magasabb szin-
ten, külső egyesületben 
sportolók szárna mindössze 
2—3 karonként. Ez is annak 
a jele, hogy az élsportot 
nem lehet összeegyeztetni a 
magas szintű tanulással. 

— E lehangoló adatokat, 
tényeket hallgatva az em-
bernek az is eszébe jut; va-
jon, ha jobbak lennének a 
sportolási lehetőségek az 
egyetemen: többen élnének 
vele? 

— Milyen veszélyeit látja — Biztos vagyok benne. 
az itt felsoroltaknak? A hallgatók többségében 

lenne igény a mozgásra, ha 
— Egyrészt, a szervezetük nem kötelező, akkor is. Ha 

kevésbé ellenálló, könnyeb- csökkenne esetenként túlzott 
ben megkapják a betegsége- tanulmányi leterheltségük, -s 

ha helyük lenne a sporto-
lásra — óriási lenne a fe j -
lődés. Ehhez persze az kel-
lene, hogy úszhassanak, te-
niszezhessenek, akiikor erre 
idejük van. 

— Most hogyan állnak 
létesítmények dolgában? 

— Tornaterem szempont-
jából katasztrofálisan. Osz-
lopos termünk eredetileg 
felvonulási épület volt, poz-
dorjából van, s mivel le jár t 
a műszaki engedélye, rég le 
kellett volna bontani. Sem-
miféle labdajáték űzésére 
nem alkalmas, ahogy az 
Egyetem utcai, kis létszámú 
csoportok foglalkozására 
egyébként megfelelő kör-
tornatermünk sem. Szabad 
téren kicsivel jobb a hely-
zet, több sportágra is alkal-
mas salakos és bitumenes 
pályáink vannak. Van két 
ócska teniszpálya is, amit 
hallgató, oktató, dolgozó és 
családtagjaik egyaránt hasz-
nálhatnak, így állandóan 
zsúfolt. De ha esik egy eső, 
két hétig nem lehet rá-
menni. összességében azt 
mondhatom: kevés létesít-
ményünk maximálisan ki 
van használva, talán ez is 
ba j részben. Nagyon elhasz-
nálódnak ugyanis, és nincs 
pénz a felújí tásra. S arról 
még nem is beszélve, hogy 
a környék lakóinak, vala-
mint volt hallgatóinknak is 
lenne igény(ük az Ady téri 
sporttelepen való sportolás-
ra, de ezt már képtelenek 
vagyunk fölvállalni. 

— Remény a javulásra? 

— Itt?!? — néz rám cso-
dálkozással vegyes lemon-
dással a tanszékvezetőnő. — 
Hosszú évek óta szorgal-
mazzuk, csak azt, hogy a 
jelenlegi salakos pályák he-
lyén két műanyag teniszpá-
lyánk legyen. Időjárástól 
függetlenül egész évben le-
hetne használni, nem kel-
lene • a nehezen és drágán 
beszerezhető isalakkal fog-
lalkozni. Rövid idő alat t 
megtérülne az ára, de eny-
nyit sem tudtunk elérni. 

— S a komoly, eredmé-
nyes munkához mire lenne 
szükség? 

— Egy uszodára és torna-
csarnokra — ez a tárgyi ol-
dal. Emellett, az egyik leg-
lényegesebb a minimálisan 
heti ké t testnevelési óra 
lenne, a képzés egész idő-
tar tama alatt. 

— Hogyan látja ebben a 
helyzetben kollégái, a tan-
szék oktatóinak munkáját? 

— Mindenki úgy végzi, 
fahogy lehetséges ilyen kö-
rülmények között. Nyilván 
egyes helyzetekben nem túl 
lelke-ek, de mindent meg-
próbálnak azért, hogy a 
hallgató a testnevelésórán 
töltött minimális időben is 
kapjon valamit, jól érezze 
magát. 

BALOGH TAMÁS 

JATE SC elnökségi ülés 
A JATE SC szeptember 

23-án, 18 órakor megtartot ta 
a tanév első elnökségi ülé-
sét, ahol dr. Kocsondi And-
rás, a JATE SC elnöke 
köszöntötte a megjelenteket, 
és ismertette a napirendi 
pontokat. 

Az első napirendi pont-
ként dr. Andor József és 
Papp Lajos edzők a röplab-
da szakosztály éves munká-
járól adtak tájékoztatót. El-
mondták, hogy a megyei 
röplabdabajnokság komo-
lyabb is lehetne és kevés, 
jól felkészült versenyző ér-
kezik az egyetemre. 

Második napirendi pont-
ként Varga Attila, szakosz-
tályvezető számolt be a Tae 

Kwon-Da kara te szakosz-
tályról : a versenyidényben 
egy EB aranyérmet és ké t 
EB bronzérmet sikerült sze-
rezniük. A szakosztályveze-
tő a magyar válogatottal 
tavasszal Koreában edzőtá-
borozott, ahonnét gazdag 
edzéstapasztalattal érkezett 
haza, melyet szeretne á t -
adni. 

Utolsó napirendi pontként 
dr. Ormándi János és 
Kecskeméti Gábor táborve-
zetők számoltak be a nyári 
kajaktábor tapasztalatai-
ról, s egyben javasolták, 
hogy a következő évben a 
tábor sportosabbá tétele ér -
dekében, Tokaj—Szeged kö-
zötti .távon rendezzék meg 
az egyetemi vízitábort. 

Fej reál Ita™ 
Ha van néhány perced, s 

nem kerüli el figyelmedet 
az utolsó előtti oldal, akkor 
kérlek, ne legyintsél e né-
hány röpke sor tar ta lmán. 
Ugyan, hol van már a „ ta-
valyi hó", a vizsgaidőszak 
minden megpróbáltatása, 
stresszhelyzete? — kérdez-
hetnéd mosolyogva. Tudom, 
„letudtam", rhondod a szi-
go»áról ismert „Justit ia ol-
táráról" kijőve az éppen 
utánad következőnek. Na-
gyon kemény megmérettetés 
ez, ahol a nem tudást lep-
lezni legalább akkora fegy-
vertény, mint a tudásról 
számot adni. No, és? — kér-
dezhetnéd, ez mindig így 
volt, így lesz. Mire szeret-
ném felhívni mégis a f i -
gyelmed? Hallottam, tudom, 
nem kellett hozzá közvéle-
ménykutatást végeznem —, 
mer t sajnos igaz —, egyre 
kevesebb az állóképessége, 
idegi, fizikai terhelhetősége 
a ma egyetemi hallgatóinak. 
A leírtak a vizsgaidőszak-
ban tetőznek.- 10 hallgató 
közül — ha bebizonyítod. 
állításom ellenkezőjét, és 
pontatlannak tartod a té-
nyeket, akkor boldog le-
szek, mert nincs igazam! — 
9 számolatlanul szívja a ci*" 
garettát, amelyet napi 5—6 
kávéval „spékel", étkezése 
rendszertelen, idegeit izga-
tókkal, nyugtatókkal egyen-
súlyozza, életmódja szaklra-
zeológiával leírva sportsze-

AJATE SC ez évben 
is megrendezte ha-
gyományos vízitábo-

rát, a tiszakécskei szabad-
strand területén, 1985. júli-
us 1—10-ig, azon hallgatók 
részére, akik kiemelkedő 
KISZ- és sportmunkát vé-
geztek az egyetemen. 

A sátortábor felállítása 
után óriási mennyiségű eső 
esett, így két napig a Tisza-
part megközelítésekor „sár-
dagasztás" folyt. Az első na-
pokban a kajakozás és vízi 
közlekedés alapjaival is-
merkedtek a hallgatók, majd 
a harmadik naptól kezdődő-
en megkezdődött az alapozó 
felkészülés a Tiszakécske— 
Mindszent közötti 71 km-es 
táv megtételére. A délelőtti 
órákban a Tisza folyásával 
szemben, a távolság fokoza-

Vízitábor '85 

(Ormándi János felvétele) 

tos növelésével edzettek, názási lehetőség nyílt a ti-
Evezés után, a késő délutá- szakécskei termálfürdőben, 
ni órákban úszási és szau- A szombati napon „Balázs 

bátyó" által készített halász-
lével és diszkóval búcsúzott 
a kajaktábor Tiszakécskétöl, 
ahol nagyon kellemes, ven-
dégszerető emberekkel is-
merkedtünk meg. 

Mindszentre való érkezé-
sünkkor a „telt ház" táblát 
ki lehetett volna tenni, 
ugyanis csak hosszas kere-
sés után, és a vízparttól tá-
vol, sikerült táborhelyet ta-
lálnunk. 

Szegedre verőfényes nap-
sütésben, tiszai sportélmé-
nyekkel gazdagodva érkez-
tünk meg. Szeptember 27-én 
a kajaktábor résztvevői is-
mét összejöttek, ahol meg-
tekintették a táborról ké-
szült színes és fekete-fehér 
fényképfelvételeket. 

— Ormándi — 

rűtlen. Nem szeretnék is-
métlésekbe bocsátkozni, pa -
pírra vetni a már annyiszor 
elhangzottakat, pontosan 
meghatározni az egészség 
fogalmát, megtar tásának 
gyakorlati színtereit. Felté-
telezem, ezt még azok is 
tudják, akiknek a sporthoz 
való aff ini tásuk a nullához 
közelít. Mindössze néhány 
pillanatra szeretném figyel-
medet s a j á t egészségedre 
irányítani, addig míg van. 
Ügy tűnik, egy circulus vi-
tiosus foglya lett a ma em-
bere. Egyértelműen javul tak 
életfeltételei, többet is él-
hetne ugyanennyi naptár i 
időt tekintve, mint a régi 
korok embere, de a szomo-
rú statisztikák élén a j á r -
ványok helyét az ideg-, 
szív-, vérkeringési betegsé-

gek foglalják el. Az infark-
tus már egyre f ia ta labb 
korosztályokat érint, t e r jed 
az elhízás, nő a fekélybe-
tegségek száma, és így to-
vább. A közvélemény még 
mindig nem jutot t el oda, 
hogy a megelőzést legalább 
egyenrangú orvosi fe ladat-
nak tekintse. Ennek lényege ' 
az a felismerés, hogy hiába 
változtatjuk meg az ember 
környezetét, s hiába szün-
tetünk meg mind több kör-
nyezeti ár talmat , ha nem 
változik meg maga az e m -
ber. Ha nem válik alkal-
massá arra, hogy okosan 
éljen a modern, civilizált 
élet előnyeivel; elkerülve 
annak hátrányait . Hogy 
stílszerűen talpra álljon, be-
lülről vezérelve, átélve a 
mozgás egészségfenntartó 
örömét — nem hivatkozva 
az elégtelen feltételekre! — 
kocogjon, ússzon, kerékpá-
rozzon, bodyzzon, labdázzon. 
Amatőr szinten művel jen 
minden olyan sporttevé-
kenységet, amely hozzásegít-
heti a ma is modern a thé-
ni nevelési eszmény, a testi 
és szellemi tökéletesség •— 
kalokagathia — eléréséhez. 
Hogy az egyetemen dolgozó 
testnevelő ne csodálkozzon 
el azon a nyilatkozaton, 
amelyet egy tekintélyes na-
pilapban egy hazánkban 
tartózkodó finn sportvezető 
az újságírónak adott imi-
gyen: 

— Rendszeresen j á runk 
síelni az Alpokba is, s 
olyankor, kérem vegye szó 
szerint, 50—60 kilométert 
teszünk meg naponta. Az 
előbbi néhány sor tökéletes 
ellentéle az a tapasztalat , 
melyet az illető tanár óráin 
szerez. írd és mondd, 2—3 
km futás-kocogás-járás 
után nem egy esetben rosz-
szullét, hányinger kerülgeti 
leendő orvosainkat, gyógy-
szerészeinket, bölcsészein-
ket. Egy pillanatra tedd fel 
magadnak a kérdést: Én is 
közéjük tartozom? ( 

„Hogy te ki vagy, három 
tényezőn múlik: 

' -

Mit örököltél? 

Mennyit alakítot t r a j t ad 
környezeted? * 

Mennyire alakítottad t e 
á t szabad elhatározásból az 
öröklött anyagodat és kör-
nyezetedet?" — i r ja H. 
Huxley. 

Ha tisztában vagy önma-
gad lehetőségeivel, dönt-
hetsz afelől, hogy melyik a l -
ternatívát fogod választani. 
Próbál j meg m á r holnaptól 
egészségesebben élni, hogy 
„talpon maradhass" a 
vizsgaidőszakban, és szapo-
rodó éveid során is. Ehhez 
a nemes elhatározáshoz kí -
vánok szorgalmat, kitartást , 
maradandó mozgásélményt! 

Sporttársi üdvözlettel: 
ÖRDÖGH ISTVÁN 
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